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------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 
 

Plniny 
 

Vážení a milí farníci, 
 

provinciál salesiánů Martin Hobza si rád hraje se slovy. Vloni v červnu v našem 
zpravodaji napsal úvodník s nadpisem „Plniny“. Je to neexistující slovo, které by při 
troše fantazie mohlo být opakem slova prázdniny. Skončily plniny a dětem začnou 
prázdniny. Protože jsme nejen my salesiáni v našich domech, ale i většina z vás 
v rodinách, propojeni s životem dětí a mládeže, prázdniny znamenají nějakou změnu 
pro každého z nás.  
 

Někomu radost a starost s dětmi přibude (táboroví vedoucí, rodiče, prarodiče), jinému 
ubude (učitelé) a mnohým se o prázdninách jen změní její forma. Prázdniny přinesou 
změnu každodenního rytmu, odpočinek, potřebu osobního nasazení při aktivitách 
s dětmi a mladými, nabídnou duchovní vzpruhu, jiná setkání v rodině a s přáteli, 
poznání něčeho nového… Kdosi řekl v nadsázce, že salesián odpočívá změnou 
činnosti. Kéž vás prázdninové změny neunaví, ale naopak občerství.  
Nebudu vás zatěžovat ničím dalším hlubokomyslným. Přeji vám hezké prázdniny!  
Přeji vám, abyste o prázdninách byli plní. Plní Boží lásky a dobroty. Bez ní je všechno 
prázdné. I prázdniny. 
 

Po 6 měsících mé služby v Pardubicích mohu 
napsat, že to byl pro mě jednak čas prázdnin, 
kdy jsem mohl po náročné práci v Ostravě více 
odpočívat, číst knihy, užívat si pohodu, ale 
současně čas plnin, kdy jsem se seznámil 
s mnoha skvělými lidmi, zapojil se rychle  
do velkých změn v salesiánském díle  
a poznal Pardubice a život v nich.  
 

Díky vám všem za velmi vstřícné přijetí  
a podporu. 
 
• P. Jiří Caha, salesián 
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 Krátké aktuality 
 

Změny bohoslužeb o prázdninách 
 

O prázdninách nebudou nedělní mše sv. v klášterním kostele v 10:00 a polední mše sv. 
v kostele sv. Jana Křtitele. Ve všední dny zůstávají pravidelné mše sv. v 6:30 u sv. Jana 
Křtitele a všechny večerní bohoslužby budou v 18:00 v kostele sv. Bartoloměje.  
O prázdninách bude mše sv. ve Svítkově pouze jednou za 14 dní a to v sobotu sudého 
týdne v 16.30. Na nástěnkách budou vyvěšeny nové rozpisy mší svatých sloužených v 
našich farnostech. Zároveň tyto informace naleznete na webových stránkách farnosti. 
 
Úřední hodiny o prázdninách 
 

Vzhledem k dovoleným budou úřední hodiny omezeny pouze na úterý a čtvrtek       
9:00 – 11:00. To však neznamená, že nemůžete přijít na faru či do kanceláře i v jiné 
dny či hodiny a zkusit zazvonit. Jistější je však si schůzku (zvláště s knězem) předem 
domluvit, i telefonicky. Smyslem je, abychom o prázdninách zbytečně neseděli  
v kanceláři, když bychom mohli být třeba mezi vámi v „terénu“. Vzhledem k státním 
svátkům bude v prvním červencovém týdnu i v tyto dny kancelář uzavřena. 
Přehlednější seznam včetně telefonních čísel na kněze naleznete na str. 4. 
 
Adorace za mladé v kostele sv. Bartoloměje 
 

V době konání Světových dnů mládeže s papežem Františkem v Lisabonu jsou nejen 
rodiče zváni na společnou modlitbu za mladé lidi na celém světě. Proto bude každý 
den od 1. do 5. srpna v době od 18:30 do 19:30 v kostele sv. Bartoloměje vystavena 
Nejsvětější svátost oltářní k tiché modlitbě. Vyprošujme mladým lidem dar víry, 
přátelství a moudrosti, aby prožívali radost z Boží lásky, poznávali své osobní dary  
pro službu v církvi i ve společnosti a dokázali nalézt své osobní životní povolání,  
ke kterému je Pán s láskou zve. 
 
Duchovní obnova pro seniory 
 

Senioři farnosti jsou ve dnech 11.-13. září zváni do Slavoňova na duchovní obnovu  
s P. Janem Uhlířem. Cílem není pouze duchovní osvěžení, ale i společné setkání  
a vzájemné sdílení věcí všedních či hlubokých. Návštěva poutního místa v Rokoli je 
samozřejmostí. Více informací na str. 8. 
 
Výuka náboženství ve školním roce 2023/2024 
 

Protože na konci prázdnin budete muset plánovat různé aktivity pro své děti, 
uveřejňujeme ve Zpravodaji bližší informace i o výuce náboženství v novém školním 
roce. Více na str. 5.  
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-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Aktuálně 

Poděkování za služby pro farnost  
 

Od 1. září pan Václav Pecen, který pracoval pro naši farnost, odchází do důchodu.  
Za jeho dlouholetou obětavou službu velmi děkujeme a rádi na jeho práci i samotnou 
přítomnost na faře budeme vzpomínat.  
Paní Irena Zbrojová, která přes třicet let vyučovala náboženství a vedla přípravu na 
první svaté přijímání, také končí svoji službu. Patří jí velké díky za její trpělivost, 
předávání vědomostí a schopnost otevírat dětskou mysl Pánu Bohu.   
Oběma s vděčností vyprošuji hojnost Božího požehnání, ochranu Panny Marie, pevné 
zdraví do dalších let a stálou radost z Boha i ze svých blízkých. 
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Kurz Alfa 
 

Na podzim tohoto roku bude v naší farnosti probíhat kurz Alfa. Jedná se o cyklus 
diskusních večerů pro všechny hledající, kteří přemýšlí nad smyslem života, zajímají se 
o křesťanství a chtějí se o své myšlenky podělit nebo naslouchat druhým. Jednotlivá 
setkání se budou konat každý čtvrtek od 21. září do 30. listopadu 2023 od 19 hodin. 
Začneme lehkou večeří, která dává účastníkům možnost vzájemně se seznámit, poté 
následuje přednáška na téma večera a diskuse v menších skupinkách. Zájemci se 
mohou přihlásit prostřednictvím e-mailu: alfa.farnost.pardubice@gmail.com . 
 

Během prázdnin budou v kostelích k dispozici letáčky s informacemi, kterými můžete 
pozvat vaše přátele k účasti na kurzu. Zároveň moc prosíme o modlitbu. 
 

• Za přípravný tým Zuzana Kalivodová 
 
Modlitba za kurz Alfa 
 
 

Pane Ježíši, buď s námi  
a dej nám světlo svého Svatého Ducha, 
aby připravovaný kurz Alfa v naší farnosti proběhl tak, jak si přeješ. 
Aby Tě mohli poznat ti, kdo hledají pravdu a smysl života, 
a my abychom očistili a prohloubili svůj život víry 
a radostně o Tobě svědčili. 
O to vše žádáme Tebe, Ježíši, 
který s Bohem Otcem a Duchem Svatým 
žiješ a vládneš po všechny věky věků. 
 

Amen. 
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-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Změna úředních hodin o prázdninách 
 

Pondělí   zavřeno 
Úterý   9:00 – 11:00 
Středa   zavřeno 
Čtvrtek  9:00 – 11:00 
Pátek   zavřeno 
 

V naléhavých případech lze volat číslo 605 219 634  
nebo volejte přímo na čísla našich kněží. 
 

P. Jan Uhlíř  777 339 233 
P. Tomáš Kvasnička 736 247 541 
P. Piotr Antkiewicz 603 550 271 
P. Marian Kurylo 777 904 901 
 
Od 3. 7. 2023 do 7. 7. 2023 bude kancelář uzavřena. 
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Nabídka výuky náboženství ve školním roce 
2023/2024 a přípravy na první svaté přijímání 
 

V naší farnosti jsou dvě místa, kde se nabízí výuka náboženství. Děti mohou docházet 
na farní úřad nebo do salesiánského střediska. Možnost přihlášení bude od druhé 
poloviny měsíce srpna elektronickou formou na našich webových stránkách nebo 
můžete využít papírové přihlášky, které budou připraveny na stolku v kostele sv. 
Bartoloměje a v klášterním kostele na konci měsíce srpna a na začátku září. 
 
• Výuka na faře:  
 

- Začátek výuky v týdnu od 18. září 2023, skupina A začíná až od října 2023 
- Přihláška pro výuku bude na internetových stránkách: www.farnost-pardubice.cz 
 

Kontakt: Kostelní 92, Pardubice 530 02, e-mail: rkf.pardubice@dihk.cz 
 

A. předškoláci a 1. třída Čtvrtek 16:45 – 17:30  A. Lukavská farní sál  
(1x za 14 dní) 

B.  2. – 3. třída Čtvrtek 15:45 – 16:30  L. Žárská učebna 
C.  4. – 5. třída Čtvrtek 15:45 – 16:30  J. Uhlíř  sál 
D.  6. – 9. třída Úterý 16:30 – 17:15  P. Antkiewicz    učebna  
 
• Výuka u Salesiánů:  
 

- Začátek výuky v týdnu od 18. září 2023. 
- Přihláška pro výuku bude na internetových stránkách: www.salesianipardubice.cz 
- Podmínkou přihlášení na výuku náboženství u Salesiánů je členství v SKM    
   (Salesiánský klub mládeže). 
 

Kontakt: Zborovské náměstí 2018, Pardubice, e-mail: jiri.woclawek@gmail.com 
 

E. 1. třída  Pátek 14:00 – 14:45  M. Traxlerová  
F. 2. třída  Pátek 14:00 – 14:45  J. Caha, SDB  
G. 3. třída  Pátek 15:00 – 15:45  J. Caha, SDB (příprava k 1.SVP)
  

H. 4. – 5. třída Pátek 15:00 – 15:45  M. Traxlerová  
I. 6. – 7. třída Pátek 15:30 – 16:15  J. Woclawek  
J. 8. – 9. třída Pátek 15:00 – 16:15  P. Kučera  
 
Příprava dětí k  1. svatému přijímání (1. SVP): 
 

1. na faře bude probíhat zvlášť, mimo uvedený rozpis hodin, formou speciální 
katecheze v období leden–květen 2023. Rodiny, které projeví zájem o přípravu na faře, 
dostanou informace osobně, e-mailem nebo poštou. 
2. u Salesiánů v pátek od 15:00 – 15:45. 
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Nové ministrantské oblečení 
 

Co se odehrávalo v životě Ježíše Krista historicky, to se v liturgii odehrává znova 
tajemným způsobem. Liturgie je oslavou, když tedy ještě přebýváme zde na zemi, plni 
naděje a snažíme se představovat si nebeskou liturgii. Věříme, že ji jednoho dne 
poznáme. Poté už nebudeme potřebovat symboly, ale vše okusíme přímo. Křesťané 
toužili svým šatem používaným v liturgii vyjádřit svou úctu k ní. Proto kladli důraz  
na to, aby liturgický šat působil důstojně, což mělo důležitost liturgie podtrhnout. 
Liturgický oděv byl tedy již od počátku nástrojem vyjádření postoje jeho nositele.  
 

Na slavnost Nejsvětější Trojice se při mši svaté v klášterním kostele uskutečnil obřad 
žehnání nového liturgického oblečení pro ministranty. Celkem jsme objednali z Polska 
20 alb a k tomu opasek, který má latinský název cingulum (z latinského cingere  
– převázat; doslova „opasek“). Opasek je šňůra či pás k převázání oděvu v pase.  
 

Jsem moc rád, že se nám podařilo objednat nové alby pro naše kluky. Doufám, že 
budou líp prožívat u oltáře tajemství Eucharistie. Vždycky mám velikou radost, jak 
všichni mají jednotné oblečení. To všechno děláme proto, že mše svatá je hostina,  
a na oslavu si bereme to nejlepší oblečení.   
 

Děkuji Pánu Bohu za každého ministranta, za jeho obětavost a službu. Samozřejmě 
bych byl rád, kdyby těch ministrantů bylo co nejvíce. Pokud někdo chce být blíž oltáře, 
ať neváhá a přijde ministrovat. Udělá to velikou radost nejenom kněžím, ale především 
Ježíšovi, který se za nás obětuje při každé mši svaté.   
Přeji všem ministrantům hezké prázdniny. 
 

• P. Piotr Antkiewicz 
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O varhanách v kostele sv. Jiljí 
 

Dobří lidé, 
 

letos v červenci to bude devátý rok ode dne, kdy jsem začal sloužit coby varhaník  
v kostele sv. Jiljí. Tehdy byla jiná situace, já byl varhanický začátečník a střídal jsem se 
se dvěma dalšími kolegy za místními varhanami. To však nejsou jediné důvody, proč 
liturgická hudba v  kostele v Pardubičkách před devíti lety zněla jinak. Zub času totiž 
neúprosně ohlodal tamní varhany, které jsou nejstarší v Pardubicích a jejichž stav již 
tenkrát nebyl zcela uspokojivý, ale které šlo přeci jen ovládat snáze než nyní.  
V současné době totiž nefunguje rejstříkování a varhaník nemá možnost měnit 
hlasitost hry nástroje.  
Starý ventilátor je velice hlučný, při jeho zapnutí není na kruchtě možno srozumitelně 
slyšet jediné slovo od ambonu a oltáře. Také měch, který vhání vzduch do varhan,  
v době mých začátků nebyl děravý – v současnosti je jeho technický stav katastrofální, 
vzduchu z něj uniká daleko více, než potom proudí do nástroje. 
Letos v dubnu varhany prohlédl diecézní organolog Václav Uhlíř spolu s varhanářem 
Janem Gregorem; spolu také sestavili plán opravy varhan ve dvou etapách v celkové 
ceně 96 000 Kč; první fázi oprav za 46.000 Kč je potřeba provést co nejdříve z důvodu 
stoupajících cen varhanních ventilátorů po krachu jejich hlavního dodavatele, 
německé firmy Laukhuff. 
 

Věřím, že plánovanou opravu ocení 
všichni návštěvníci hřbitovního 
kostela sv. Jiljí i všichni varhaníci, 
kteří na zdejší kůr vstoupí, proto, 
prosím, pokud vám záleží na dů-
stojnosti liturgie v Pardubičkách, 
přispějte libovolnou částkou na  
účet farnosti 1224496329/0800,  
v. s. 2 nebo napsat varhany Jiljí. 
 

S nadějí na důstojnější podobu 
liturgické hudby v kostele sv. Jiljí 
 

• Jakub Milski 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Farní pouť – sobota 30. září 2023 
Putovat společně s našimi kněžími budeme do baziliky Navštívení Panny Marie na 
Svatém Kopečku u Olomouce. 
Celkový program a bližší informace budou v příštím Zpravodaji. 
 

• Pavla Pecnová 
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Duchovní obnova pro seniory 
 

Každý z nás potřebuje občas změnit prostředí, pobýt s druhými, užít si krásu přírody  
a samozřejmě spočinout v modlitbě a rozjímání s naším Pánem. Proto bych rád pozval 
naše seniory do Slavoňova nedaleko Nového Města nad Metují, kde se nachází malý 
exerciční dům nazvaný Mariina zahrada. Společně bychom odjížděli auty z Pardubic 
v neděli 11. září odpoledne a vrátili se v úterý 13. září k večeru. Cestou bychom se 
mohli zastavit i na nějakém zajímavém místě. V rámci programu zavítáme i na neda- 
leké mariánské poutní místo Rokole. 
Protože je kapacita omezena na 20 míst, je nutné se co nejdříve přihlásit u paní Heleny 
Strouhalové (tel.: 608 377 194 , cindicka@seznam.cz), která zajišťuje nejen 
organizaci, ale i stravování. Pokud přijmete pozvání, těším se na vzájemné setkání, 
společnou modlitbu i sdílení toho, co Pán koná v našem životě.   
 

• P. Jan Uhlíř 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Lesní klub sv. Františka v Pardubicích 
 

Víte, že ve Svítkově vzniká nový prostor pro malé děti?  
A víte, že v lese? Manželé Josef a Veronika Dvořákovi 
již vloni přišli s myšlenkou církevní lesní školky. 
 

Proč církevní? Protože chceme rozvíjet u dětí základní 
lidské vlastnosti – důvěru, životní přesvědčení a schop- 
nost vytvářet vztahy. 
Proč lesní? Protože nemá plot ani zeď, děti využívají 
přírodu jako moudrou učitelku k vlastnímu nenásilnému 
rozvoji po všech stránkách, které jsou potřeba.  
Rozvíjí tvořivost dětí a jejich fantazii, hra v přírodním prostředí s přírodními materiály 
umožňuje mnohem lepší rozvoj fantazie a kreativity oproti hotovým hračkám v 
umělém prostředí. Vede děti k samostatnosti, rozvíjí potřebné dovednosti a návyky, a 
připraví je pro vstup do školy.  
 

Děti tak mají možnost zkoumat své okolí všemi smysly a učit se vlastním prožitkem. 
Zažívají bezpečné riziko a sebepoznání. Pobyt na čerstvém vzduchu a volný pohyb 
podporuje rozvoj imunity a zdraví obecně, otužuje děti po stránce fyzické i psychické.  
Vytvořit ideální lesní klub je velká věc a my bychom rádi požádali každého, komu se 
zamlouvá, o pomoc při její realizaci.  
 

Budeme rádi, pokud nám napíšete  
na dvorakovav333@gmail.com, či zavoláte na tel.: 777 297 939.  
 

• Josef a Veronika Dvořákovi 
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----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Charita 

Dobrovolnictví na Charitě 
 

Práce Oblastní charity Pardubice by se neobešla bez obětavé pomoci individuálních  
i firemních dobrovolníků. Tvoří milé společenství pardubické Charity a výčet činností 
a osob, které „dobro volně“ věnují společnému dílu, by byl opravdu dlouhý. Malé i 
starší děti pomáhají při Tříkrálové sbírce, studenti středních a vysokých škol a další 
dobří lidé doučují děti ze sociálně znevýhodněného prostředí, navštěvují klienty 
v odlehčovacích službách, mnoho dobrovolníků pomáhá s pravidelnými potravinovými 
sbírkami, s benefičními akcemi, s výrobou adventních věnců, plesem, poutí a podobně. 
Jsme vždy vděční za každého, kdo smysluplně věnuje svůj čas a pomoc těm, kteří ji 
potřebují. Jak taková dobrovolnická pomoc může vypadat, si můžete přečíst níže 
v příběhu paní Jany. 
 

Paní Jana je jednou z aktivních dobrovolnic při pardubické Charitě. Doučuje děti, 
připravuje příměstské tábory, vede kurzy keramiky pro seniory. Jana spoustu času věnuje 
dětem klientů Sociálně aktivizačních služeb pro rodiny s dětmi a Služeb pro pěstouny.  
Za dobu jejího „dobrovolničení“ prošlo její laskavou péčí při doučování v rodinách již sedm 
dětí, kterým se několik let věnovala. Jak sama říká: „Někdy k velké změně stačí málo – 
vlídné slovo, trpělivý přístup… Ne každý z nás může být raketovým inženýrem a těší mě, že 
se z každého malého úspěchu, zlepšení ve škole můžu radovat spolu s dětmi.“  
Aktuálně paní Jana dochází dvakrát týdně do domácnosti starších manželů, kteří mají v 
pěstounské péči čtrnáctiletou vnučku Martinu. Dívka se na „kamarádku na doučování“ 
vždy moc těší, je ráda, že se jí někdo intenzivně věnuje. „Se zlepšením školního prospěchu je 
Martina také o poznání sebevědomější a mnohem víc se směje na svět kolem sebe,“ říká 
paní Jana. A dodává: „Za tu dobu, co se s dětmi učím, vnímám velký nárůst množství učiva, 
které musí děti zvládnout, a hlavně jsou na ně kladeny ve školách vysoké nároky.  
Proto i pro mne je velkým přínosem se s nimi vzdělávat. Jeden čas to bylo hodně náročné, 
chodila jsem dokonce do tří rodin k dětem různého věku a musela přepínat nejen mezi 
úrovní učiva, ale také v přístupu k jednotlivým dětským osobnostem.“ 
Ani v době covidových omezení paní Jana neztratila kontakt s dětmi, i když, jak sama říká: 
„Online doučování přes počítač prostě není ono, dětem i mně chybělo osobní setkávání  
a byli jsme moc rádi, že jsme se k němu po dlouhé době mohli zase vrátit. V některých 
věcech na dálku opravdu nepomůžete, třeba při rýsování,“ směje se paní Jana a dodává:  
„V nejednom případě navíc bylo nejdřív nutné dárcovsky zajistit vyhovující počítač a při-
pojení, aby se dálkové doučování vůbec mohlo realizovat.“ 
 

To, že ne všechny děti mají stejné možnosti jako jejich vrstevníci, dobře zná i paní Jana. 
„Většina dětí žije v dostatku, chodí na spoustu kroužků, za zábavou. Bohužel to neplatí  
ve všech rodinách a jsem moc ráda, že v charitním středisku Služeb pro rodiny se děti 
mohou pravidelně scházet v bezplatném Klubu dětí. Každé léto navíc za pomoci nás 
dobrovolníků středisko pořádá pravidelný příměstský tábor. 
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Děti se vydávají za dobrodružstvím třeba s Malým princem, Harrym Potterem či objevují 
kouzlo řeckých báji a pověstí. Dá to spoustu práce s přípravami, člověk je po týdnu hodně 
unavený, ale když se s dětmi po týdnu loučím, odcházím s hřejivým pocitem, že jsem jim 
mohla dát zážitky, ke kterým by se jinak nedostaly,“ říká Jana o své další dobrovolnické 
aktivitě. Mezi to, co si děti z tábora odnášejí, patří i výrobky z tvoření v keramické dílně. 
Paní Jana se sama této výtvarné činnosti věnuje již několik let a nabízí ji nejen dětem na 
táboře. Jednou za čtrnáct dní pod jejím laskavým vedením tvoří krásné výrobky také senioři 
a klienti ambulantních odlehčovacích služeb v charitním středisku v Mikulovicích. 
„Aktivizace klientů je trochu jiná práce než s dětmi, přesto poznávám, že, ať jsou klienti 
jakkoliv staří či mladí, radost z krásy, nadšení tvořit i napjaté očekávání, jak třeba miska, 
vázička anebo pítko pro ptáčky na zahrádku budou po naglazování a vypálení vypadat, 
jsou nám všem společné,“ říká mimo jiné dobrovolná lektorka keramiky paní Jana. 
Do Charity přišla Jana jako dobrovolnice před šesti lety. Díky své pozitivní a činorodé 
energii, kterou předává ostatním, milé povaze a ochotě pomáhat zde našla i spoustu přátel 
mezi zaměstnanci a dalšími dobrovolníky a je nedílnou součástí společenství Oblastní 
charity Pardubice. 
 

Přemýšlíte o tom, že byste se také rádi stali dobrovolníkem? Napište, zavolejte či se 
stavte na Charitě v ulici V Ráji, koordinátor dobrovolníků Miloš Lášek 
(mlasek@charitapardubice.cz, 730 572 959) se vám rád bude věnovat. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Volná místa na Charitě na stálo či na brigádu 
 

Aktuálně Oblastní charita Pardubice hledá nové kolegyně a kolegy pro Pečovatelskou 
službu v Moravanech, Holicích a Pardubicích. Přijmeme kolegyni či kolegu do Osobní 
asistence, sestru do Domácí zdravotní péče a další. Více informací na webu Charity 
v sekci Volná místa. Studenty sociálních a zdravotních oborů rádi přivítáme na (nejen) 
letní brigádě ve většině středisek. Zavolejte, stavte se, těšíme se na vás.  
Jaroslav Havlík, DiS., metodik sociálních služeb, V Ráji 732, 530 02 Pardubice, 
jhavlik@charitapardubice.cz, 735 726 952. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Krátce z Charity 
 

V posledních měsících nám výrazně pomohlo velké množství dobrovolnic a dobrovol-
níků z Foxconnu.  
Díky firemním dobrovolníkům a podpoře ČSOB Pojišťovny vznikl sklad pro dobro-
volnické centrum, který ČSOB Pojišťovna financovala a díky šikovným rukám svých 
zaměstnanců od začátku do konce realizovala. 
Díky nezištným spolupracovníkům a dobrovolníkům pokračujeme v dovozu 
humanitární pomoci vnitřním uprchlíkům na Ukrajině, spolupracujeme s 
místní Charitou v Drohobyči. 
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Díky Burze filantropie, podpoře jednotlivců a firem připravujeme rekonstrukci nového 
charitního střediska v Dražkovicích. Více o možnostech podpory jednotlivých projektů 
pardubické Charity na pardubice.charita.cz. 
Připravujeme pátou pěší a cyklistickou Pouť lidí dobré vůle na Chlumek v Luži, která se 
bude konat 16. září. 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Napsali jste 

Křesťanský festival Na Výšinách 
 

V sobotu 27.5. se naše spolčo vypravilo na křesťanský festival Na Výšinách, který 
proběhl v Praze na Vyšehradě. Vystoupilo zde veliké množství kapel, zpěváků i 
řečníků. Ze známějších mohu jmenovat např. Michala Horáka, Mons. Tomáše Holuba  
a Janu Zubajovou.  Letos byl tématem festivalu odpočinek, kterého se týkala i moc 
zajímavá přednáška Odpočinek v onlinu od pastora Pavla Edera. Zaujalo mě, že 
průměrný člověk přijme za den 74 GB dat, což je v přepočtu asi 16 celovečerních filmů.  
 

 
 
Takový objem dat člověk přijímal před 500 lety za 1 rok. Díky přednášce jsme se mohli 
zamyslet, jak využíváme čas online a zda bychom neměli svůj čas investovat 
kvalitněji… Navštívili jsme i mnoho koncertů, dali si langoš a pěkně tematicky 
odpočívali na prosluněné louce.  
 

Moc se nám tam líbilo a děkujeme všem ochotným organizátorům a účinkujícím za to 
krásné Boží dílo.  
 

• Pavla Dařbujanová 
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Slavnost 1. svatého přijímání v Pardubicích 
 

V neděli 21.5.2023 se 10 dětí naší farnosti dočkalo přijetí největšího Daru do svého 
srdce – přijetí živého Krista. Slavnosti předcházela aktivní příprava jak během hodin 
náboženství, tak i ve 4 společných setkáních dětí a jejich rodičů s katechetkami – paní 
I. Zbrojovou a paní Z. Petrášovou a s našimi duchovními otci – P. J. Uhlířem a P. 
Piotrem Antkiewiczem. Samozřejmě důležitá a nezbytná byla také domácí příprava 
v rodinách.  
Den před samotnou slavností děti poprvé přijaly také svátost smíření. Svítící očka, 
radost z odpuštění a z čistého srdce a ty „padající“ kameny z jejich duše muselo být 
slyšet až Nahoře. Svátosti smíření jsme se spolu s dětmi zúčastnili i my, jejich rodiče. 
Začali jsme společnou modlitbou a kající bohoslužbou, kterou vedl P. Piotr. Po svaté 
zpovědi děti svoje hříchy symbolicky „spálily“ a my měli doma hotové andílky (aspoň 
na chvíli :D).  
 

 
 
Slavnost 1. sv. přijímání začínala v neděli v 9:00 a konala se ve farním kostele sv. 
Bartoloměje. Každé z dětí dostalo nějaký „úkol“. Někteří četli přímluvy, jiní nesli 
obětní dary a někdo pronesl poděkování. Ale ta nejdůležitější chvíle, prvé přijetí 
Ježíšova Těla a Krve do svého srdce, se jim vepsala do vzpomínek navždy.  
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Slavnost vedl P. Piotr, který dětem jako vzor představil sv. Carla Acutise. Po skončení 
mše svaté se naši oslavenci přesunuli i s rodinami a s celým farním společenstvím na 
farní zahradu, kde se mohl každý občerstvit a oslavit vše společně s námi. Pak jsme se 
všichni rozešli do svých rodin a užili si krásné společné sváteční chvíle. 
Ještě jednou moc děkujeme všem za celou přípravu našich dětí, za jejich vedení a také 
za všechny modlitby, kterými celá farnost provázela naše rodiny. Budeme se snažit je  
i nadále vést a společně s nimi kráčet až do nebe.  
 

• S vděkem a v modlitbách za všechny kněze, učitele, vychovatele a celou pardubickou farnost  
rodiče prvopříjímajících dětí 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Pardubický Křesťanský festival 2023  
je úspěšně za námi! 
 

Už od sobotního poledne 3. června 2023 ožilo pardubické salesiánské hřiště čilým 
ruchem příprav na společnou akci pardubické farnosti a Salesiánského střediska 
mládeže. Dobrovolníků z obou stran se zapojilo nepočítaně (kolem 35), a tak se v 15:00 
mohla otevřít pomyslná brána. Vzdělávání, hudba i zábava mohly začít! 
Křesťanský festival odstartovala svěží přednáška salesiána a spisovatele Zdeňka 
Jančaříka o kořenech českého ateismu a náboženské plachosti. Jeho knihu Český bůh, 
z níž vycházel, můžete sehnat v nakladatelství Portál. Pak nám rodiny z farnosti 
představily Kurzy Alfa, které začnou v září, a abychom se po tom sezení řádně 
rozhýbali, zaplavila podium děvčata ze salesiánského tanečního kroužku!  
Po pár slovech o rekonstrukci salesiánské budovy a plánech do budoucna začal všemi 
očekávaný hudební blok. 
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Salesiánská schola od svatého Václava, jejíž řady se neustále omlazují a rostou, nás 
roztančila řadou radostných písní.  
 

 
 
Po ní následoval hlavní host – kapela VEKA. Její chvály, pomalé i rychlé, nás potěšily a 
opět! roztančily. No jo, na festivalu se hodně tancovalo :-). Po večerní modlitbě za 
Pardubice a za mladé odjíždějící do Lisabonu pak na rozloučenou zahrála mužská 
folková skupina Vikingové, kterou si můžete pravidelně poslechnout také v hospůdce 
U Bukanýra. I přes počínající noční chlad pár odvážlivců také tančilo. 
Děti celé odpoledne obcházely rozličná stanoviště, která si pro ně připravili 
„mládežníci“. Nechyběly ani tvořivé dílničky a skákací hrad. Taky palačinky a cukrová 
vata, pro dospělé zase grilované (nejen) maso.  
A kolik nás tu vlastně bylo? Napočítali jsme víc jak 230 lidí! Bohu díky! Pohledem 
organizátorů to byl úspěšný den a děkujeme také všem, kteří se zapojili do úklidu. 
Za rok, pravděpodobně u příležitosti slavnostního otevření zrekonstruovaného 
Salesiánského centra Pardubice, v neděli 26. května 2024, se těšíme na viděnou! 
 

• Marie Benáková 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

"První večeře" u Salesiánů 
 

První víkend v červnu byl pro naše salesiánské společenství významný nejen díky 
Křesťanskému festivalu, ale také proto, že se skupinka 14 dětí od sv. Václava poprvé 
setkala s naším Pánem. 
 

Děti připravované na tuto velkou událost nejprve P. Vojtěchem Glogarem a poté i P. 
Jiřím Cahou se v sobotu 3. června sešly nejprve v Centru Don Bosco k prvnímu setkání 
s Milosrdným. Atmosféru první svátosti smíření umocnila možnost posedět u svíčky a 
kopie Rembrandtova obrazu s názvem Návrat ztraceného syna. Pro čekající děti bylo 
nachystáno také občerstvení a promítání filmu o Ježíši a dětech, kteří o něm vypráví. 
Následoval nácvik na nedělní slavnost a zničení starých hříchů "žehem" :-).  
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V neděli jsme se sešli v MUCu slavnostně vyzdobeném hromadami kopretin a lučních 
květů (díky, Pavlo!). Schola krásně pěla, děti během celé "první večeře s Pánem" seděly 
na pódiu kolem obětního stolu a zapojily se i se svými rodiči do celého průběhu 
liturgie, všichni na zemi i na nebi se radovali a dojímali. 
 

 
 

Po mši sv. se na dvoře školy Noe společně slavilo rozličnými dobrotami a pak se 
všichni odebrali do svých domovů pokračovat v oslavách :-). 
Ze srdce děkujeme P. Vojtěchovi a P. Jiřímu za výživnou přípravu našich dětí, všem 
lidem dobré vůle za jejich modlitby a každému, kdo jakkoli přispěl k průběhu této 
slávy. 
 

• Rodiče prvokomunikantů 
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Andreina cesta aneb pod pokličkou Centra Don Bosco 
 

Minule jsme vám slíbili přiblížit práci Centra Don Bosco, v Čechách unikátního 
salesiánského díla, které pracuje s mladými odcházejícími z dětských domovů, 
výchovných ústavů nebo pěstounské péče. Ročně jsme v kontaktu s asi 200 mladými, 
intenzivně pracujeme s 80 z nich. Náš tým tvoří 9 sociálních pracovníků a tři lidé  
„v provozu“. Usoudili jsme, že jeden příběh vydá za tisíc popisných slov. Obdivujte 
s námi životní odvahu naší mladé klientky zachycenou v zápiscích naší kolegyně 
sociální pracovnice. (Jména jsou změněna.) 
 

Andree nebyly ani dva roky, když se její rodiče rozešli. Brzy se objevil otčím, který však 
nepracoval, pil a začal matku týrat. Andrein svět se smrsknul na hádky a neustálé 
stěhování. Když se zoufalá matka – zřejmě ve snaze udržet rodinu – dopustila 
podvodu a skončila ve vězení, otčím si našel jinou ženu a Andrea byla umístěna do 
dětského domova. Tam se dozvěděla o našich Kurzech přípravy na život a přihlásila se 
do nich. V rámci naší individuální služby Doprovázení jsme se začaly postupně 
seznamovat a posilovat vzájemnou důvěru. Když dítě dospěje, z dětského domova 
odchází. V případě, že potřebuje dostudovat, v něm ještě může zůstat tzv. na dohodu. 
Tak tomu bylo i u Andrey. Brzy ale potkala svého prvního a jediného životního par-
tnera Martina a z dětského domova, ale i ze studií, odešla. Odjeli spolu pracovat do 
ciziny, k Andreinu biologickému otci. V té době s námi přerušila kontakt. Po nějakém 
čase se vrátili do Čech a narodil se jim syn David. Martin ale začal zanedbávat práci, 
brát drogy a nakonec i týrat Andreu. Po narození malé Nory ji zbil tak, že utekla do 
azylového domu a nedala ho zapsat do rodného listu. Pak ovšem sehnal práci 
s bydlením, Andreu uprosil a začali opět bydlet spolu a „nějak fungovat“. Byla jsem 
s ní v kontaktu alespoň na Facebooku a nakonec s námi navázala pravidelnou 
spolupráci. Stalo se to vlastně díky „náhodě“, když ve městě potkala jednu naši 
kolegyni a přihlásila se k ní. Začátkem následujícího roku však přišli o bydlení, a tak se 
rozhodli opět vydat do ciziny k Andreinu otci. Společné soužití ale bylo velmi těžké, 
proto se brzy vrátili do Čech. Bez peněz, beze střechy nad hlavou, s dvěma maličkými 
dětmi. Nabídla jsem Andree, že pro ni a děti vyjednám pobyt v dětském centru. Stálo 
mě to mnoho práce, protože její nedůvěra v instituce byla (a stále je) veliká, měla 
strach, že když se „ukáže v systému“, riskuje odebrání dětí. Nakonec strach překonala 
a do centra nastoupila. To ale neusnesl Martin a zanedlouho Andreu na veřejnosti 
napadl a zranil. Nyní je za to ve vězení. Andrea dostala šanci dokončit studium a 
s podporou nás i dětského centra se jí to podařilo! Pomohly jsme jí sehnat pro obě děti 
místo v dětské skupině, aby mohla nastoupit do práce. Postavila se ke všemu čelem, 
vodila děti do školky a velmi dobře pracovala. Dětské centrum jí poskytlo sociální byt.  
 

Jako samoživitelka neměla moc peněz, a tak jsem ji nasměrovala na dvě nadace, 
s nimiž spolupracujeme, aby u nich zažádala o podporu.  
Díky jedné mohla Davídkovi zajistit školku na celý rok, díky druhé získala příspěvek  
na řidičský průkaz, na který si zčásti našetřila.  
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Na podzim se stala hrdou majitelkou řidičáku! Když si trochu vydechla a začínala mít 
pocit, že stojí na vlastních nohou a její život má smysl, zjistila, že je na ni z doby, kdy 
žila s Martinem, vedeno pět exekucí. Její plat se rázem o třetinu zmenšil. Postavila se 
k tomu opět čelem a řekla jako obvykle: „Moje blbost, sama jsem si to způsobila, sama 
to musím napravit.“ Hledaly jsme společně cesty, jak by zvládala z jednoho platu 
splácet a zároveň živit sebe i děti.  
Svůj úkol v Andreině příběhu – známe se dlouhých devět let – vidím v tom, že jí stále 
dodávám naději, a to i ve chvílích, kdy podléhá skepsi, a zároveň společně hledáme, co 
přesně potřebuje, plánujeme praktické kroky, v nichž jí pak intenzivně podporuji. 
Vyjednávám s lidmi kolem ní a pomáhám jí překonávat předsudky, které vůči ní někdy 
mají. Ve svých letech zvládla tolik krizí a závažných životních situací!  
Vyzrála k moudrosti a naučila se nechat si pomoci. Což někdy vůbec není snadné! 
 

• Marie Benáková 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Malá velká povzbuzení 
 

Chci se podělit o zkušenost, jak jsem objevila svého oblíbeného youtubera. Takzvaný 
chytrý telefon jsem si pořídila teprve před necelými dvěma roky, do té doby jsem se 
tomu, coby člověk založením konzervativní, statečně bránila… 
Objevila jsem ale na Youtube videa otce Šebestiána Smrčiny, který pravidelně každý 
den ráno přidá nové video, jež má délku jen pár minut, není třeba jej ani vidět, jen 
vyslechnout, což zvládám při každodenních rutinních činnostech právě z onoho mnou 
tak dlouho odmítaného mobilního telefonu. Co je ale nejpodstatnější? Otec Šebestián 
v těchto svých videích dokáže inspirovat, podnítit mě k rozjímání nad právě 
přednesenou otázkou duchovního života, a tu pak promítnout do praktického 
prožívání křesťanství.  
Jsem Bohu vděčná za tyto myšlenky, které mi pomáhají snažit se obstát v životě při 
prožívání každodenních starostí a radostí. 
Jeho videa mají často provokativní názvy, např. Těšíš se do nebe?; Ty jo, ten se má!; 
Žiješ s manželkou nebo máš milenku? K čemu vzhlížíš ty?; Nemoc neodpuštění; Který 
Ježíš je ten pravý? Boží fintičky; Nemusím na vše mít názor; Marketing nebo síla 
Ducha? Pán Bůh jako popelář… 
 

• Eva Poláčková 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Škola Noe 

Střípky ze života školy Noe 
Matematická soutěž 
 

V celostátním kole matematické soutěže Klokan se na 1. místě v kategorii Kadet 
umístil náš žák 9. třídy Filip Bunček. Gratulujeme! 
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Ročníkové práce deváťáků 
 

Deváťáci poslední půlrok pracovali na svých ročníkových projektech. Na konci května 
pak své projekty prezentovali před publikem z řad učitelů, žáků i rodičů. Jednalo se 
skutečně o plejádu aktivit, např. sepsání knihy, architektonický návrh domu, 
programování her či ilustrace. Skvělá práce! 
 

Stážistky z USA 
 

V měsíci červnu hostíme v naší škole dvě 
stážistky z USA. Pomáhají s výukou angličtiny. 
Rodiny žáků si mohou stážistky pozvat na 
návštěvu domů či výlet a potrénovat tak 
komunikaci v angličtině.  
 

• Za školu Noe Markéta Chmelová 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

 

Ráda sportujete, proč je pro vás pohyb tak důležitý a jak jste se k němu dostala?   
 

Sportovat jsem začala víc až s dětmi – kolo, lyžování, bruslení a další aktivity s rodinou. 
Oblíbila jsem si běhání a měla jsem cíl zvládnout půlmaraton, což se podařilo a od té doby 
běhám ráda několikrát týdně. Jsem v přírodě, na čerstvém vzduchu, vyčistím si hlavu. 
Vyhovuje mi svoboda a volnost, kdykoli je chvilka času, zajdu se proběhnout – nic to nestojí 
a není potřeba to plánovat předem. 
 

Jste aktivní všude, kde se jen objevíte.  
Co vás takhle pohání dopředu a dodává vám sílu? 
 

Vidím v tom smysl a naplnění. Především skauting je pro mě životní styl a poslání. Plnit 
skautské ideály, snažit se je předávat dál a také žít podle skautského slibu a hesla sloužit. 
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Rozhovor  
s Martou Kohoutkovou 
 

V naší farnosti žije mnoho vynikajících  
a inspirativních jedinců, kteří svou příkladnou  
prací a zájmem o dobro druhých přispívají  
k vytváření pevné komunity.  
 
Jednou z takových výjimečných osobností  
je Marta Kohoutková. Marta je příkladem toho,  
jak ochota, láska k rodině a zájem o sport mohou  
sloužit jako zdroj radosti a síly pro celou farnost. 



Jakou nejkrásnější vzpomínku máte spojenou s vírou?  
 

Cestu do Lurd s Maltézským hnutím a ranní mši u jeskyně zjevení. 
 

Jak prožíváte víru sama osobně a v rodině? 
 

Jsem ráda za možnost farního společenství i modlitební skupinu matek, kde je prostor víru 
sdílet a více prožívat. Také ráda vzpomínám na putování do Compostely, kde byl prostor 
víru prožívat a sdílet každý den během mnoha kilometrů. Bylo obohacující potkávat další 
věřící, sdílet víru a inspirovat se.  
 

Pokud se nepleteme, nedávno jste dokončili s manželem rekonstrukci chalupy. Jaké 
máte nadále plány? Baví vás se takto pouštět do nových věcí?  
 

Cílem bylo zachránit starou chaloupku, kde manžel prožil dětství a místo, kam spolu již 
dvacet let  jezdíme. Snažili jsme se zachovat objekt nejen pro nás, ale i pro naše děti. 
Celková rekonstrukce chaloupky pro nás byla náročným obdobím, ale o to větší radost 
máme z výsledku. Od ledna slouží nejen pro naši rodinu a přátele, ale i k pronájmu. Jsme 
rádi, když se hostům líbí tak jako nám a rádi se k nám vracejí.  
 

Děkujeme moc za rozhovor Magdaléna a Dominika 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

KALENDÁŘ  AKCÍ  |  29. 6. – 3. 8. 
 

čt 29.6. Slavnost sv. Petra a Pavla (18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 30.6. Poslední polední mše svatá před prázdninami 

so 1.7. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

  3.7.-7.7. Uzavřená kancelář 

st 5.7. 
Slavnost sv. Cyrila a Metoděje  
(9:00 a 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

čt 6.7. Zpovědní den (08:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 7.7. Zpovídání (16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

  15.-29.7. Skautský tábor (Vortová u Hlinska) 

pá 28.7. Modlitba za národ (17:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

ne 30.7. 
Poutní setkání – Bohoslužba slova  
(17:00 | kaplička sv. Anny na Višňovce) 

  1.8.-5.8. Adorace za mládež (18:30 - 19:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

čt 3.8. Zpovědní den (08:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  4. 8.- 17. 9. 
 

pá 4.8. Zpovídání (16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

    Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 5.8. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

ne 6.8. Mše svatá v Třebosicích nebude 

út 15.8. Slavnost Nanebevzetí Panny Marie (18:00 | klášterní kostel) 

ne 27.8. Poutní mše svatá (9:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

po 28.8. Modlitba za národ (17:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

st 30.8. Uzávěrka Zpravodaje farnosti 

pá 1.9. Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 2.9. 
Večeřadlo Panny Marie  
(po ranní mši svaté | kostel sv. Jana Křtitele) 

ne 3.9. Poutní mše svatá (17:00 | kostel sv. Jiljí) 

    
První mše svatá pro rodiny s dětmi – žehnání školních potřeb   
(10:00 | klášterní kostel) 

po 4.9. Začátek školního roku 2023 / 2024 

čt 7.9. Zpovědní den (08:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 8.9. 
Svátek Narození Panny Marie  
(18:00 | kostel Zvěstování Panny Marie – klášterní) 

    Zpovídání (16:00 - 18:00 | kostel Zvěstování Panny Marie – klášterní) 

ne 17.9. Poutní mše svatá (15:00 | Kokešov) 

    Vychází Zpravodaj farnosti č. 5 
 

ZAPIŠTE  SI  DO  KALENDÁŘE 
 

so 16.9. Pouť lidí dobré vůle na Chlumek u Luže – pořádá Charita 

  23. 9. Pouť rodin 

ne 24.9. Farní den s promítáním fotografií z Lisabonu 

so 30.9. Farní pouť na Svatý Kopeček 

ne 8.10. Biřmování  
 

________________________________________________________________________________________________________ 

farnost-pardubice   | /farnostPardubice  | i /Pardubicefarnost 
________________________________________________________________________________________________________  


